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Pro bezpečný domov 
Komunikační styl města „Svitavy a vy.“ mimo jiné říká, že o tom, jak se zde máme, rozhoduje 
každý z nás. To platí i v případě třídění odpadů. Jakým způsobem se do třídění zapojuje veřejnost, 
přímo ovlivňuje budoucí vývoj cen poplatků za svoz komunálního odpadu a stav našeho životní-
ho prostředí. 

Jaké máme povinnosti?
Nový zákon o odpadech č. 541/2020 Sb. udá-
vá, že města jsou povinna postupně snižovat 
produkci směsného komunálního odpadu 
(dále SKO) a zvyšovat míru recyklace. 
Konkrétně zvýšit do roku 2030 úroveň recykla-
ce komunálních odpadů nejméně na 60 % cel-
kové hmotnosti komunálních odpadů. 
Pokud město překročí dané limity, bude muset 
uhradit vysoké částky na likvidaci tohoto od-
padu (skládkovné) nebo dokonce zaplatit po-
kutu. Tyto náklady se jistě promítnou do odpa-
dového hospodářství města včetně výše míst-
ního poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství (poplatek za komunální odpad) 
pro každého z nás.

Jak jsme na tom?
Průměrná produkce směsného komunálního 
odpadu na 1 obyvatele je ve Svitavách 208 kg. 
To však nebude do budoucna stačit ke splnění 
legislativních, respektive recyklačních cílů. V le-
tošním roce by měla být 190 kg a v roce 2030 
dokonce 120 kg na osobu.

Jaká je produkce odpadů a míra jeho třídění 
ve městě, nám ukazuje následující tabulka. Je 
zde patrný nárůst celkového množství produ-
kovaných odpadů, tak i pozvolný nárůst podílu 
vytříděných složek. Jak ale vidíme, k dosažení 
recyklačních cílů daných zákonem (55 % v roce 
2025, 60 % v roce 2030 a 65 % v roce 2035) nás 
čeká pořádný kus práce. Celkový výpočet re-
cyklačního podílu je samozřejmě o mnoho 
složitější a zahrnuje více položek. 

Strategie města Svitavy 
Jedinou cestou, jak snižovat objem zbytkové-
ho směsného komunálního odpadu, je jeho 
dokonalé třídění. V opačném případě se ná-
klady na jeho likvidaci budou dramaticky zvy-
šovat. Poplatek na osobu za kalendářní rok 
2022 ve Svitavách činí 828 Kč.

S ohledem na postcovidovou a válečnou infla-
ci dnes není nikdo schopen reálně odhadnout 
vývoj ceny poplatku za komunální odpad 
v roce 2030 a dál. Jisté je, že bude vyšší a může 
se jednat i o násobky.

Město Svitavy si volí cestu předcházení tvorby 
odpadu a jeho třídění. Vybudovalo komunitní 
kompostárnu, kde je ročně zpracováno kolem 
2000 tun rostlinných zbytků ze zahrad a měst-
ské zeleně, které by z velké části končily v ná-
dobách na směsný komunální odpad a zvýšily 
produkci SKO. 
Dalším krokem města Svitavy k podpoře vyšší 
míry recyklace je zavedení adresného odběru 
plastového odpadu od domácností. Bylo poří-
zeno 1400 ks 240 l nádob na plastový odpad 
pro domácnosti. Velice děkujeme všem do-
mácnostem, které se do projektu již aktivně 
zapojily, a pomáhají tak ve společné snaze 
o vyšší míru recyklace ve městě. Nádob je stá-
le dostatek, neváhejte se, prosím, přidat do pro-
jektu adresného třídění plastů i vy. Další výdej 
nádob na plasty plánujeme 26. května od 14:00 
do 17:30 v sídle LIKO SVITAVY a.s. v ulici Tolsté-
ho 13. Stačí pouze vyplnit dotazník dostupný 
na www.svitavy.cz/odpady a zaslat ho na emai-

lovou adresu: vit.baranek@svitavy.cz. Nově mo-
hou žádat i obyvatelé bytových domů do osmi 
bytových jednotek. Další aktivity budou násle-
dovat. 
V souvislosti se změnami legislativy jsme 
ve městě rovněž zprovoznili systém evidence 
nádob na směsný a tříděný odpad ve městě 
pomocí RFID čipů. Nelekejte se proto, když 
vaši plastovou popelnici na SKO při vývozu 
někdo opatří nenápadnou RFID nálepkou. 
Jedná se pouze o systém sběru dat k dalším 
analýzám.

Rok Množství SKO 
na obyvatele v kg

2021 200
2022 190
2023 180
2024 170
2025 160
2026 150
2027 140
2028 130
2029 120
2030 120

Druh odpadu v tunách 2017 2018 2019 2020

komunální odpad 2.880,9 2.867,6 2.938,9 2.984,4

papír a lepenka 278,9 289,2 346,7 470,9

plasty 281,4 258,6 273,1 286,6

sklo 170,9 222,3 282,9 262,6

vytříděné složky celkem: papír, plasty, sklo 731,2 770,1 902,7 1020,1

celkové množství odpadu 3.612,1 3.637,7 3.841,6 4004,5

podíl vytříděných složek (%) 20,2 21,2 23,5 25,5

„Vše, co hodíte do kontejneru 
na směsný komunální odpad, 

se zahrabe, nebo spálí. 
Jak to na vás působí?“

„Svitaváci třídí odpad dobře. 
Je však potřeba do procesu 

zapojit všechny občany 
města. Pomůžete nám?“

Děkujeme, že třídíte srdcem 
Systém třídění jistě není zcela spravedlivý. Ak-
tuálně není v našich silách odměnit – rozlišit 
ty, kteří aktivně a poctivě třídí, a ty ostatní. 
Jsme velmi rádi, že odpad třídíte. Oceňujeme 
vaši ochotu se podílet na úspoře finančních 
prostředků a ochraně našeho životního pro-
středí. Je to náš odkaz dalším generacím, spo-
lečně vytváříme bezpečný a čistý domov pro 
naše děti. Často přispíváme na různé sbírky 
a rozhodujeme se srdcem (lidé, zvířata, histo-
rické budovy…). Třídění odpadů vnímáme jako 
další formy podpory a odměny nás všech. 
Máme z toho dobrý pocit a věříme, že karma 
funguje. Je to srdeční záležitost a je vidět, že 
Svitavané odpad třídí. Více informací zde: 
www.svitavy.cz/odpady. 

Vít Baránek, Petr Šmerda


